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A l’Hospitalet s’han comptat 25
elements arquitectònics que di-
ficulten la vida al carrer de les
persones sense llar. Aquesta xi-
fra surt d’un recompte elaborat
per mig miler d’estudiants que
han localitzat, en coordinació
amb la Fundació Arrels, fins a
334 punts d’arquitectura hostil
a Barcelona i l’Hospitalet. 

I què és l’arquitectura hostil?
Es tracta d’un concepte que cada
cop més guanya espai en el debat
públic i mediàtic i que fa refe-
rència a aquells elements com ara
reixes, boles de formigó o  bancs
individuals a les places i carrers
que eviten que s’hi col·loquin
persones que viuen al carrer.

Aquest tipus de pràctica “proli-
fera” cada cop més a l’Hospitalet
i Barcelona, segons alerten des
d’Arrels. “La vida al carrer ja és
molt dura per si mateixa, costa
molt trobar el teu lloc, i quan es
col·loquen aquests elements la
persona ha de tornar a començar
de zero”, explica Ferran Bus-
quets, director de l’associació. 

ESTÈTICA O DRETS?
En aquest sentit, Busquet refle-
xiona sobre les motivacions per
col·locar aquests elements a la via
pública. “S’ha d’acceptar la po-
bresa, no com un problema es-
tètic, sinó com un de drets hu-
mans”, argumenta Busquets. 

Per la seva banda, el presi-
dent de la Fundació La Vinya,
Kiko Segura, afegeix a tot plegat
el fenomen de la desaparició de
les entitats bancàries i els espais

dels caixers, on dormien la ma-
joria dels sensesostre. “Ara, bona
part dels caixers o han tancat o
són exteriors”, explica Segura,
que recorda que a la ciutat, tan-
mateix, moltes de les persones
que viuen al carrer ho fan en cot-
xes o furgonetes abandonades. 

Un fenomen, aquest de l’ús
de vehicles abandonats com a
casa, que va denunciar fa uns
mesos l’Associació de Veïns Dis-
trito IV de la Florida i que pro-
lifera a les zones d’aparcament
del barri a tocar de les vies.

CENS DESERT
Coincidint amb la publicació de
l’informe d’Arrels, s’ha sabut
que la licitació per fer un re-
compte de persones sense llar a
l’Hospitalet ha quedat deserta. El
govern municipal va anunciar-lo
la passada tardor, però final-

ment la licitació es va acabar pu-
blicant aquest febrer. Fonts mu-
nicipals expliquen que es reuni-
ran aviat amb les entitats del sec-
tor per saber què ha passat i que
tornaran a posar en marxa la li-
citació, tot i que eviten donar cap
data concreta. 

Sobre aquesta qüestió, Se-
gura assenyala que els re-
comptes de persones que viuen
al carrer són “una eina potent”
que aporta no només dades
quantitatives, sinó també de
qualitatives de les persones
sense llar. El president de la Vi-
nya, a més, recorda que el 2021,
conjuntament amb altres enti-
tats com la Creu Roja, Càritas i
les parròquies de la ciutat, van
fer el primer recompte de per-
sones que vivien al carrer, una
acció que va comptabilitzar 92
persones al carrer, lluny de les

30 que aporta l’Ajuntament. A
més, Segura posa en dubte que
bona part dels sense sostre de
l’Hospitalet siguin persones de
pas, com apunten des del con-
sistori, ja que ells, en la seva ex-
periència d’acompanyament,
han constatat que molts fa
temps que són a la ciutat. 

I, parlant d’acompanyament,
la Vinya està en ple procés de mi-
cromecenatge per obrir el primer
espai obert de l’Hospitalet, un
lloc on les persones sense llar po-
den passar a dutxar-se, rentar la
roba i socialitzar. L’objectiu fixat
són 5.500 euros, que serviran per
condicionar les dutxes de l’espai.
De moment n’han recollit 1.500
i es mostren optimistes. Per al-
tra banda, la Vinya també ha po-
sat en marxa un nou equip d’a-
companyament de persones sen-
se llar al Centre i Sant Josep.

Alguns dels elements d’arquitectura hostil que Arrels ha col·locat en un mapa interactiu. Fotos: Arrels i Línia L’H

Arquitectura contra els febles
» Detecten 334 elements a l’Hospitalet i Barcelona que dificulten la vida de les persones sense llar

» El concurs públic per fer un recompte de ciutadans que dormen al carrer ha quedat desert

F. J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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La T-Jove fins als 30
anys i els ajuts al llo-

guer per a joves de fins a
36 anys (!). Se’ls podria deixar d’ano-
menar eufemísticament “joves” i con-
siderar-los directament víctimes de la
precarietat. “T-Precarietat” i “ajuts a
persones en situació de precarietat
de fins a 36 anys”.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Un taxista a Madrid
m’ha dit que els cata-

lans som uns gilipolles
perquè, carregats de raó, no ens sabem
defensar, que el problema d’Espanya és
que des de 1939 sempre guanyen els
mateixos i que el Reial Madrid ha robat
més del que cap altre equip pugui ar-
ribar a fer mai. Deu punts.

@jordicampag

Interrogatori a Laura
Borràs. La líder de Junts

responsabilitza de tot els
funcionaris que tenia per sota (i que la
van incriminar). Diu que Assumpta P.,
l’administradora de l’ILC, era qui va de-
cidir com es pagaven i gestionaven els
expedients. Borràs respon només els
seus advocats.

No sempre és fàcil ges-
tionar les emocions

com a professional. Di-
positem el millor de nosaltres en els
processos, hi creiem i lluitem. Patim
quan no aconseguim alleujar el dolor.
Estic convençuda que no hi ha cap dia
perdut en lluitar, des d’on sigui, per una
societat millor.

@CarlaVall@andreajvilloria@Jessicadelmoral

La lupa

Aquest febrer ha fet tres anys des que vaig in-
formar l’alcaldessa Núria Marín de les greus
irregularitats al Consell Esportiu que impli-
quen membres del seu govern. Passats

aquests tres anys, l’alcaldessa no ha donat cap explicació
a la ciutadania en relació a aquest afer. I tot apunta que
acabarà el mandat sense que ho faci.

Hem de recordar que el fiscal instructor, en una
peça separada que afecta només un dels fets denun-
ciats (el cobrament de 47.000 euros d’una indem-
nització que un regidor li va pagar a l’altre), va de-
manar més de quatre anys de presó als regidors im-
plicats, i l’alcaldessa mateixa ha estat investigada. Els
dos regidors van haver de dimitir per aquests fets.
També hem de recordar que, dels 18 investigats, la im-
mensa majoria són militants del PSC, cosa que aixe-
ca totes les sospites i apunta a una corrupció sistèmica. 

I què ha fet l’alcaldessa fins avui? Absolutament
res. Des del primer minut vaig ser lleial a l’alcaldes-
sa, la ciutat i els seus veïns i veïnes; i com a superior
meva, li vaig fer saber totes les irregularitats que ha-
via detectat, amb aportació de proves objectives. La
resposta que vaig obtenir va ser lamentable: des del
primer minut vaig sentir com es traïa la meva con-
fiança. Es va donar credibilitat a la versió dels qui ha-

vien comès les irregularitats, es va iniciar una cam-
panya de desprestigi personal, que encara perviu, per
treure credibilitat a allò que denunciava, i se’m va aïllar
políticament.

Per a mi, quan encara militava al PSC –unes sigles
que portaré al cor tota la meva vida–, va resultar molt
trista i decebedora la passivitat amb què l’alcaldessa
i la direcció del partit van abordar el tema, a l’empa-
ra que aquest estava en mans de la justícia. 

I les responsabilitats polítiques? És aquesta l’ac-
titud per fer front amb determinació i fermesa a la xa-
cra de la corrupció, que tant desprestigia la política?
Creuar els dits, amagar el cap sota l’ala, deixar que els
advocats (pagats o no pel partit) facin la seva feina, i
no fer res per esclarir els fets? No hem après que, en
casos de corrupció, la tasca dels jutges és una i la dels
partits, una altra? O és que només allò que és delic-
te és inadmissible políticament? Depurar responsa-
bilitats polítiques no és jutjar, és començar a fer les
coses bé en aplicació compromesa i exemplar dels
principis ètics fundacionals del PSC.

Massa hermetisme, massa passivitat i tancar files,
massa silenci tronador, massa repressió per a qui surt
del guió i es decideix a denunciar la corrupció.
Aquest no és el camí. La ciutadania de l’Hospitalet es

mereix una altra resposta de la seva alcaldessa, me-
reix explicacions de tot el que ha passat. 

Qui desprestigia la política i les institucions no és
mai qui presenta una denúncia, sinó qui comet el de-
licte i l’encobreix. Cal un profund canvi cultural en
aquest sentit: preservar el prestigi d’una institució pas-
sa per actuar amb rapidesa, decisió i contundència da-
vant la més mínima sospita. Ocultar els fets per pre-
servar la imatge personal i de partit és la base de la cor-
rupció sistèmica que tant de mal ha fet al nostre país.

Cal, repeteixo, un canvi cultural a la nostra ciutat,
recuperar la bona imatge de les nostres institucions i
prestigiar la política de l’Hospitalet. Són aquests valors
i principis que m’han portat a encapçalar una candi-
datura transversal, amb Esquerra Republicana i EUiA,
que recentment ha rebut el suport de la plataforma ciu-
tadana de la Gent pel Canvi. L’objectiu d’aquest mo-
viment plural, més enllà d’un canvi en un govern que
porta més de 40 anys al capdavant de la institució, és
un canvi de règim. Això és el que proposem a la ciu-
tadania i a la resta de forces progressistes El cas de cor-
rupció sistèmica del Consell Esportiu posa en evidèn-
cia la necessitat d’aquest canvi, que permeti eixamplar
la democràcia de la nostra ciutat i transformar l’Hos-
pitalet. Amb les mans netes i la paraula lliure.

per Jaume Graells (ERC L’H)

Consell Esportiu: 3 anys de passivitat de l’alcaldessa

Fo
to

: P
ol

 S
ol

à/
A

C
N



5 | 

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com línial’H.catMarç 2023

Condemnen l’exparella de Morad per 
apunyalar una dona a casa del raper1

2 Un esfondrament obliga a desallotjar 
22 pisos d’un edifici de la Torrassa

El raper Morad queda en llibertat hores després
de ser detingut per amenaçar un agent

VÍDEO | Així sona la nova cançó 
de Los Diablos dedicada a l’Hospitalet

Tres detinguts vinculats als robatoris 
a escoles de la ciutat

El + llegit línial’H.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@oriolalsinaaa: La tenim a casa, és de la
Masia, juga al Barça, és catalana, es diu
Alexia Putellas i no para de fer història. La
Reina del futbol mundial.

@urikabala: Que Aragonès i Colau no vagin
a rebre el Rei però que estiguin a la taula
presidencial del sopar és d’una estupidesa
supina i una presa de pèl als ciutadans.

#MobileWorldCongress

@eltempsabcn: El Govern ha declarat
l’estat d’excepcionalitat per sequera a la
conca del Ter-Llobregat, de la qual depèn
Barcelona.

#SequeraMalgratLaNeu #AlexiaTheBest

Safata d’entrada

El filòsof Gilles Deleuze
recordava l’escriptor jueu
Primo Levi quan parlava

de la necessitat vital que tenim
de sentir vergonya per resistir-
nos a l’horror de l’estupidesa
humana.

Les polítiques antimigratò-
ries, la despesa armamentística
o els models pesticides d’agri-
cultura industrial han declarat la
guerra als éssers vius, són con-
traris a l’evolució de les espècies.
Però ningú no és una illa per si
mateix, som una peça més del
continent, una part de l’oceà. La
màgia de la sincronia rau en el
secret d’endevinar el futur mi-
rant les abelles, el comporta-
ment dels ocells i el moviment
dels núvols. Tot està connectat.

En aquest planeta hi ha
molts conflictes armats (alguns
aparcats, altres ignorats), molts
països implicats, molts inte-
ressos econòmics. Sembla com
si algú se n’aprofités per exaltar
sentiments d’odi i superiori-
tat, com si volguessin treure rè-
dit dels plors, les explosions, les
injustícies, el dolor, el temor, la

Vergonya
per Francesc Reina

desesperança, recollint ba-
les, rancúnies, cops i plors
d’ancianes i òrfenes, ferides
grans, bombardejos assas-
sins, innocències apunyala-
des, sang dels mapes...

Tot i això, l’últim tabú que
va quedar després de la Sego-
na Guerra Mundial és un epi-
sodi encara silenciat, possi-
blement per la seva proximitat
a la nostra realitat; sembla
que estem creuant el llindar.

Hitler es va suïcidar al Ber-
lín del 1945, però el seu gest,
i el de la seva dona, van pro-
vocar un efecte dòmino pel
qual no van ser els únics que
van decidir posar fi a les seves
vides; allò va ser un fet que
s’ha arribat a definir com una
“epidèmia”. Amb la caiguda
del règim nazi, milers de fa-
mílies alemanyes es van pen-
jar, es van enverinar o es van

ofegar. Van arrossegar amb
elles nadons, petits, adoles-
cents, ancianes, milers de do-
nes es van llevar la vida des-
prés de ser violades... Moltes
d’aquestes morts van ser pro-
vocades pel terror davant l’a-
venç de les tropes soviètiques,
però també pels sentiments de
culpa, encara que, com acos-
tuma a passar, l’explicació no
és tan senzilla. Al llibre Pro-
met-me que et fotràs un tret,
Florian Huber va intentar ex-
plicar la psique d’un poble
que va passar en pocs anys
d’estar al cim del món al cap-
damunt de l’abisme. El pa-
triotisme pot arribar a no ser
el millor company de viatge
(valguin els darrers exemples
televisius, si més no). El Nobel
Albert Camus va arribar a dir
que s’estimava massa el seu
país per ser nacionalista.
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Els semàfors

La Fundació la Vinya impulsa un
espai obert per a persones

sense llar a l’Hospitalet, un lloc
on podran passar una estona a
dutxar-se i rentar-se la roba. 
Per aconseguir-ho, l’associació

ha posat en marxa una
campanya de micromecenatge.

pàgina 3Fundació la Vinya

L’empresa encarregada de fer els
reforços de conversa auxiliar en
anglès a 34 escoles de la ciutat,
un dels projectes estrella del

govern, s’ha declarat en concurs
de creditors. El projecte ha
quedat suspès fins que no 
es liciti un nou contracte.

pàgina 11Ajuntament

La mítica banda de pop
hospitalenca dels anys 60 
Los Diablos ha dedicat una
cançó a la ciutat. Es diu 

Som de l’Hospitalet i ha estat
creada amb motiu de la

inauguració dels nous Jardins
de Los Diablos.

pàgina 18Los Diablos
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Mirada pròpia

N

«I febrer era el nom d’una epidèmia»
Erri de Luca

Ha passat gener i els números quadren i des-
quadren alhora. Quadren a pocs perquè
desquadrin –i desesperin– a la majoria. La
lletania no és nova. La lletania –la sagnia,

l’escorxador, la transfusió– és sistèmica. Sistemàti-
ca i alhora global i local. I històrica: el càlcul gelat de
les aigües egoistes avança, esprem i assetja, com anun-
ciava el barbut de Tréveris fa més d’un segle i mig. Que
ho digués fa 150 anys pot dir molt a favor seu i poc a
favor nostre. En tot cas, segon
mes del 2023 i la devaluació sa-
larial i els guanys financers van,
pornogràficament, de la maneta.
La banca, que sempre guanya,
anuncia com un insult beneficis
històrics. L’anunci-miratge de
rebaixes de l’IVA amb el qual ar-
rencava l’any no es nota en cap
forn de pa i no minva gens l’aug-
ment d’una inflació antològica.
De fons, nova bronca sobre el
llindar del salari mínim mentre
es constata l’augment rècord –
quants en van, ja?– d’un cost de
l’habitatge que delma tota eco-
nomia familiar. El que quadra i
el que no té factura, i fractura i
consolida Catalunya, barri a bar-
ri i de forma incontestable, és el
lloc fix que encapçala el ràn-
quing de desnonaments a l’Estat:
1.724 en el tercer trimestre del
2022 –18 al dia, segons dades del
CGPJ. Qui desnona qui? Un re-
centíssim estudi de l’Observatori DESC ens escateix
que el 51% dels desnonaments produïts a Barcelona
entre el 2020 i el 2022 van ser responsabilitat direc-
ta dels grans propietaris, que representen l’1,7% del
total d’arrendadors, però concentren el 23% dels ha-
bitatges. Ara bé, la llei-estrella que debatem al Par-
lament és sobre ocupacions, ves per on. Digue’m què
legisles i et diré qui ets.

En aquesta lògica, com un maleït bucle, un co-
mença el segon dilluns de febrer rebent l’avís de la
PAHC del Bages dels quatre desnonaments previstos

per a aquesta setmana. Amb noms i cognoms: Mo-
hamed, Rachid, Mabel i Faisal, tots amb família i me-
nors a càrrec. La gota malaia que mai cessa i que dura
–caldria consensuar-ho i establir-ho– des del 2008
pel cap baix, amb el pet d’aglà financer. Bombolla fi-
nancera que va deixar un paisatge metropolità devastat
i –no ho recordem prou– més de 270.000 desnona-
ments als Països Catalans. Mentre això passava, ens
volen fer oblidar que rescataven la banca amb diners
públics que mai van tornar. Però en realitat el 2008
era efecte, no causa. Caldria dir que ‘la festa’ va ar-
rencar el 1995 amb la primera aznaritat, si volem po-

sar data a la més recent orgia immobiliària, i amb la
subsegüent llei del sòl que va impulsar un tal Rodri-
go Rato. Si mirem lluny, caldria parlar de la Llei Boy-
er de 1985. I si filem prim, enmig de la dictadura fran-
quista ja es ballava i planificava el ritme frenètic de
l’especulació. Porta a porta, aluminosi a aluminosi, bloc
rere bloc. Per això, dècades d’inèrcia i usurpació, el
darrer Informe Oxfam ens recorda que l’1% més ric
de l’Estat espanyol ja concentra piramidalment el 23%
de la riquesa. Hemeroteca dràstica, fa un segle que un
jutge nord-americà de la Cort Suprema, Louis Bran-

deis, va escriure: «Podem tenir democràcia o rique-
sa concentrada, però no totes dues coses alhora». Si-
multaneïtats impossibles. Cadenes tròfiques. I la llei
depredadora de la selva.

La croada continua –per barris, sempre per bar-
ris: als alts, fons d’inversió; als baixos, cases d’apos-
tes. Però també en nous i inquietants nínxols d’acu-
mulació. Fa uns anys, llegint atentament Bernard Stie-
gler, vaig topar amb el concepte ‘proletarització de l’o-
ci’. L’antiga plusvàlua del treball es desplaçava tam-
bé cap a l’oci, tal com s’ha desplaçat fa dècades cap a
l’habitatge, constituït fa temps, pur capitalisme ren-

dista, en l’espai de més transfe-
rència de renda de baix cap a
dalt. Però proletaritzar tecnolò-
gicament l’oci significava que el
temps lliure també esdevenia
un nou espai d’acumulació on
ens encadenen de mala manera
i on també ens furten la cartera.
«En l’època de l’oci proletaritzat
ni tan sols els nostres plaers
són compatibles amb la vida»,
ha escrit la neurona insubmisa
que és Santiago Alba Rico. Per no
pagar la realitat, diguem-ho així,
paguem per veure la pantalla. El
capitalisme ens ho prendrà tot i
a canvi ens regalarà un smartp-
honeperquè ho puguem veure en
streaming, va sintetitzar algú
amb extrema lucidesa. Sovint
s’ha dit que si ens fixem només
en l’escuma, mai veurem l’ona-
da. Gener deixa pas a febrer i els
números mai quadren per a la
majoria perquè a uns pocs els

continuen quadrant perfectament. Ahir era 14 de fe-
brer, artifici mercantil de Sant Valentí, que al santo-
ral català és patró, però dels estafadors, dels mal pa-
gadors, dels tramposos i dels enredaires. Bon dia per
recordar que l’idil·li entre capitalisme i carnisseria ten-
deix a l’infinit, si no ens posem a posar –si no nosal-
tres, qui?, si no ara, quan?– límits a la voracitat dels
carronyaires que se’ns volen cruspir.

Article publicat el 15 de febrer del 2023 
a liniaxarxa.cat

Les millors
perles

Una núvia enxampa el seu futur marit sent alletat per la seva
mare poc abans del casament. Ho han explicat al pòdcast

Unfiltered Bride. Aclarim que qui alletava el nuvi era la mare
d’ell, no d’ella. No fos cas que algú s’hagués escandalitzat.

La policia d’Igualada (Anoia) s’ha hagut d’enfrontarrecentment a una difícil persecució: la d’una vaca que
s’havia escapat d’una granja a Rubió, segons la ràdio
municipal. El vídeo del cotxe de policia rere l’animal és viral.

Tu m’acomiades, jo et segresto. Un home va ser acomiadat a
Màlaga i va demanar a l’excap que el portés en cotxe a casa.

Ja a dins del vehicle, l’extreballador va agredir l’empresari, va
prendre el control del cotxe i el va portar fins a Alacant.

Una nova amenaça per al nostre món: els superporcs.
Segons alerten des dels Estats Units, aquests animals

de 300 quilos i “increïblement intel·ligents” suposen un
perill per a la seguretat i el medi ambient. 

LA FOTO

per David Fernàndez

No quadra (o sí)

Blanca Blay/ACN
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.

Segons el rànquing que fa-
cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 

En el rànquing general a Bar-
celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.

El director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

Comunicació

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva
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@andreuginola: M’està passant una cosa
que és terrible i em sento una mala persona.
No estic gens enfadat perquè ens hagin eli-
minat d’Europa [al FCB]. Ni molest, ni trist.

@gloriagasch: El gran problema de l’as-
setjament escolar és el grup que atia el
foc. Cal parlar amb els fills, no sigui cas que
ells en formin part.

@GCollDomingo: “Tienes la elegancia de
hacer como si escribir en catalán no fuera
un problema”, José María Valverde a Ga-
briel Ferrater.

Tribuna

uan d’una matèria n’hi ha pocs que en cone-
guin els detalls, miau. Quan per fer-ne calen
lleis, reglaments, procediments enrevessats
i multitud d’informes per si de cas les coses
es torcen, miau. I és que en matèria de con-

tractació pública, som gat escaldat. Pels abusos del pas-
sat, en forma de corrupteles o corrupcions a persones,
partits i institucions, i pels abusos del present, en for-
ma de gimcanes, preus per sota de cost, licitacions de-
sertes i adjudicacions impugnades.

El resultat d’aquest escenari ens ha dut a ser, l’any
2022, l’estat amb més licitacions desertes –més de set mil–
d’Europa, per valor de 5.000 milions d’euros, que se su-
men a les d’una sèrie d’anys en els quals contractar amb
l’administració ha esdevingut tràgic. Tant, que moltes em-
preses ja no consideren treballar-hi, si ho poden evitar,
mentre altres ho continuen fent per un efecte de bola de
neu que no poden aturar i que té l’origen en haver acceptat,
algunes, presentar ofertes fora de mercat per endur-se con-
cursos i poder continuar treballant presentant als bancs
una cartera d’obres i d’ingressos que els deixessin conti-
nuar amb accés a pòlisses i préstecs, encara que no gua-
nyessin diners o fins i tot en perdessin. Aquesta dinàmi-
ca, per un efecte mirall, ha provocat la paradoxa d’una ad-
ministració que sap que licita a preus d’enderroc quan pre-
tén aixecar una obra i d’uns licitadors que es canibalitzen
els uns als altres per lluitar per les molles d’un pa ben sec.

Contràriament al que alguns afirmen, concursar en
el sector públic –per serveis, subministraments, obres
o projectes– no és cap negoci. Té uns marges, quan els
té, molt ajustats. Tant, que hi ha empreses del sector que,
facturant centenars de milions, presenten resultats
amb guanys –si ho són– d’uns pocs milions que de ve-
gades es compten amb els dits d’una mà. Aquest és el
panorama a l’Estat, i per això resisteixen els més grans,
els més endeutats –too big to fail–, en detriment, no no-
més dels més petits –empreses mitjanes i petites–, sinó,
i sobretot, de millors sous per captar millor talent, vo-
cacions per estudiar-ne les professions i capacitat in-
versora en innovació i desenvolupament.

Ja fa temps que les empreses alerten d’aquesta re-
alitat, mentre els gestors públics més empàtics –sovint
els que saben què és el món privat– accepten que tenen
–com a mínim– una part de raó i altres s’agafen a la idea
que, mentre hi hagi un licitant, és que aquell servei es
pot donar. En general, hi ha pànic a decidir –malgrat
que per això hi són– valorant qüestions alienes al preu,
perquè ja se sap que emetre judicis de valor sobre qua-
litat de les ofertes pot comportar molts maldecaps. No
és culpa seva, és culpa dels corruptes, corromputs i cor-
ruptors. I d’una llei del pèndol que ha fet anar d’un ex-
trem a l’altre.

Avui, a l’Estat, concursar no és fàcil, i les dades des-
menteixen qualsevol opinió complaent. La nova llei
de contractes del sector públic alenteix les decisions,
la possibilitat de recórrer licitacions de forma gratu-
ïta col·lapsa organismes creats per alleugerir i asse-
gurar transparència en els procediments, els preus no
són els del cost i qui en paga les conseqüències, com
sempre, és el ciutadà, que al·lucina recordant aquell
alcalde que va posar fa un munt d’anys la primera pe-
dra d’un passeig, d’una escola o d’un ambulatori que
no s’han fet, que s’han deixat a mig fer o que encara
s’han d’acabar.

Què podem pensar de com anem com a societat si per
fer un expedient de compra pública innovadora calen ga-
irebé dos anys o si se’ns diu que el nostre ajuntament ha
executat, en quatre anys, el 6% del seu pressupost d’in-
versions? Què puc dir jo, que vaig deixar un concurs d’as-
faltatge de l’autopista al seu pas per Badalona adjudi-
cat abans de plegar, ja fa més de dos anys, i encara no
ha començat? Doncs que no anem bé, que ens hem lli-
gat de mans i peus i que pretenem tenir duros a quatre
pessetes (un euro per cinquanta cèntims).

El paper ho aguanta tot, però la realitat, ho podem
veure, és tossuda. I la millor decisió per al país sencer
seria refer la llei i, sobretot, licitar a preus que obrissin
la competència, no de les molles, sinó del pa, amb uns
marges que anessin lligats, en part, a la reinversió en mi-
llors sous, més innovació i millors serveis.

Flaixos

Tenim la paradoxa d’una
administració que sap que
licita a preus d’enderroc
quan pretén aixecar una
obra i d’uns licitadors que
es canibalitzen els uns als
altres per lluitar per les
molles d’un pa ben sec

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

De contractació pública
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L’àrea metropolitana bar-
celonina és una realitat
menystinguda informati-

vament com a entitat geogràfica,
política i social, i el diari metropo-
lità Líniavol fer-la visible, a més de
contribuir a enfortir el sentiment de
pertinença a aquesta comunitat.

És per això que, sumant es-
forços amb l’Espai Línia, el diari
del Grup Comunicació 21 impul-
sa un cicle de conferències que,
amb el títol de La ciutat metro-
politana: progrés i futur, pretén
ser un espai per a la conversa me-
tropolitana serena i responsable.
Un marc de diàleg constant i
constructiu que contribueixi a
combatre l’excepcionalitat que
suposa l’abandonament infor-
matiu d’una realitat tangible com
la metròpoli barcelonina.

És en aquest context que s’em-
marca la conversa amb l’alcal-
dessa de l’Hospitalet i presidenta
de la Diputació de Barcelona, Nú-
ria Marín, que tindrà lloc el 22 de
març a les 18:00h a l’Espai Línia
(carrer Girona 52, Barcelo-
na). L’entrada és lliure i oberta a
qualsevol persona que estigui in-
teressada en el debat metropolità,
i hi haurà torn de preguntes al fi-

nal. La conferència serà en format
conversa amb un periodista del
diari Línia i versarà sobre els prin-
cipals reptes que afronta el terri-
tori, vistos, en aquest cas, des de la
identitat local de l’Hospitalet, però
amb el prisma global del territori.

El cicle de conferències ha
portat fins ara al centre de Bar-
celona l’alcaldessa de Sant Adrià,
Filo Cañete; la d’Esplugues, Pilar
Díaz; l’alcalde del Prat, Lluís Mi-
joler; l’alcaldessa de Sant Boi,
Lluïsa Moret, i l’alcalde de Cor-
nellà, Antonio Balmón, a més
del fins fa poc primer tinent d’al-
caldia de Barcelona, Jaume Coll-
boni, i del candidat d’ERC per
Barcelona, Ernest Maragall.

A més de Marín, el mes de
març passaran per l’Espai Línia el
candidat d’ERC a l’alcaldia de
Santa Coloma, Gabriel Rufián
(dia 6), l’alcaldessa de Santa Co-
loma, Núria Parlon (dia 14); el de-
legat especial de l’Estat al Consorci
de la Zona Franca de Barcelona,
Pere Navarro (dia 16); el tinent
d’alcaldia de l’Ajuntament de Bar-
celona Jordi Martí Grau (dia 16);
l’alcalde de Viladecans, Carles
Ruiz (dia 21), i l’alcaldessa de
Gavà, Gemma Badia (dia 29). Núria Marín, en una imatge d’arxiu. Foto: Línia

Conversa amb Núria Marín
» L’Espai Línia acollirà el 22 de març a les 18h una conferència de l’alcaldessa de l’Hospitalet
» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el Línia

Espai Línia, la Casa dels Barris
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El Mobile tanca “en plena
forma” amb 90.000 visitants

FIRA4El Mobile World Con-
gress va tancar el 2 de març l’e-
dició d’enguany amb un balanç
de prop de 90.000 visitants.
“Ha tornat en plena forma”, va
expressar als mitjans John Hoff-
man, conseller delegat de GSMA,
l’empresa organitzadora. 

La fira de tecnologia mòbil
més gran del món va acollir
congressistes de 202 països, a
més de 2.400 expositors i més
d’un miler de ponents i líders
empresarials. "Estem eufòrics",
va declarar la directora de màr-
queting de la GSMA, Lara De-

war. Arran de l'èxit dels quatre
dies de certamen a Fira de Bar-
celona, GSMA també preveu re-
calcular a l'alça l'impacte eco-
nòmic del congrés, que supera-
rà els 350 milions d'euros.

La ciutat, al seu torn, va ofe-
rir un espai per donar-se a co-
nèixer entre els visitants, L’Hos-
pitalet Experience, que compta-
va amb racons immersius, gas-
tronomia, música i una “forta
aposta” per la formació. De fet, al
Village es van celebrar diverses
conferències relacionades amb
les noves tecnologies.

Tres detinguts vinculats 
als robatoris a escoles 

SSEGURETAT4Els Mossos han
detingut tres persones relacio-
nades amb els diversos robato-
ris que han tingut lloc a escoles
de la ciutat darrerament. Així ho
va avançar El Periódico i va
poder confirmar Línia L’H de
fonts policials.

Des de la policia catalana
expliquen que no es tracta d’u-
na banda, sinó de tres individus
que són presumptes autors de
tres robatoris diferents a centres
educatius de la ciutat, sense cap
vinculació. La seva detenció ha
estat fruit d’una investigació del

cos i es descarta que sigui ex-
alumnes o alumnes dels centres
afectats, com sol passar sovint.

PREOCUPACIÓ CREIXENT
I és que la preocupació de la co-
munitat educativa pels furts que
venen patit diverses escoles de la
ciutat des de l’estiu passat és pa-
lesa. De fet, darrerament hi ha
hagut un nou robatori de taule-
tes i portàtils a l’IES Gornal, se-
gons denuncia Som Santa Eulà-
lia, que demana una reunió “ur-
gent” amb l’Ajuntament per tro-
bar solucions. 

Arrenquen les obres 
per restaurar Can Buxeres

PATRIMONI4El parc de Can
Buxeres serà restaurat. Les ob-
res per millorar-ne els accessos,
restaurar-ne els elements pa-
trimonials i potenciar la vegeta-
ció acaben d’arrencar, i tenen un
cost d’un milió d’euros, dels
quals 185.000 corresponen al
fons FEDER de la Unió Europea. 

El projecte està impulsat per
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona (AMB) en col·laboració
amb l’Ajuntament i està previst

que els treballs de rehabilitació
finalitzin el juliol del 2023. 

Les principals actuacions de
les obres són la recuperació del
passeig de plàtans d’accés al
Plauet, la millora del drenatge,
la restauració de les balustrades
de l’entorn del Palauet, la re-
novació de la xarxa d’enllume-
nat i la millora de la vegetació
singular, a través de l’elimina-
ció d’espècies invasores i la re-
novació del sistema de reg.

Aspecte de l’exterior de la fira un dels dies de congrés. Foto: Pau Venteo/ACN

Foto: Ajuntament

Política |Manuel Domínguez, candidat dels comuns a l’alcaldia
Comuns i Podem han acordat proposar a Manuel Domínguez com a candidat de LH En Comú

Podem per a l’alcaldia de cara a les eleccions municipals. Domínguez havia estat fins ara
president del Centre d’Estudis i és historiador i professor d’institut a la ciutat. 

INFRAESTRUCTURES4Una nova
visita d’una ministra i una nova
promesa per fer realitat el so-
terrament de les vies. En aques-
ta ocasió, però, la ministra de
Transports Raquel Sánchez no va
posar cap data quan va visitar la
ciutat l’11 de febrer per explicar
que l’actual projecte de cobri-
ment de les vies anava de debò.
“Ara sí que serà una realitat”, va
reiterar Sánchez durant la visita.

Un acte que no va estar ex-
empt de polèmica, donat que no
va servir per posar sobre la tau-
la cap data d’execució, més enllà
de repetir que l’estudi informatiu
del soterrament estarà enllestit,
previsiblement, a finals d’any,
una cosa similar a la que va dir
Sánchez al Senat el novembre. 

Per tot plegat, els represen-
tants polítics i socials de l’Hospi-
talet presents en aquella visita van
donar un toc d’atenció a la mi-
nistra perquè la promesa del co-
briment de les vies no es quedés

en paraules. “Han passat per aquí
molts interlocutors”, va recordar
Carme Morro,  membre de la
plataforma LH Sense Vies, que va
interpel·lar directament la diri-
gent. “I l’Hospitalet, per a quan?”.
“Ministra, no ens tornin a deixar
el projecte al calaix”, va demanar. 

En aquesta línia es va moure
el president de la Federació d’As-
sociacions de Veïns, Manuel Pi-
ñar, que va ser més contundent.
“Últimament, poca cosa ens po-

dem creure dels que venen a fer
anuncis, sigui qui sigui”, va cri-
ticar Piñar.

Per la seva banda, des de
l’oposició es va titllar l’acte “d’e-
lectoralista”. Així ho va denun-
ciar el candidat d’ERC, Jaume
Graells. “Un cop més, i quan s’a-
propen les eleccions, ens porten
al ministre de torn a tornar a
prometre de nou el soterrament
de les vies”, va etzibar el candi-
dat republicà.

Morro, Sánchez i Marín, durant la visita de l’11 de febrer. Foto: Línia LH

Noves visites, velles promeses:
el soterrament, sense data

» La ministra Sánchez diu que el projecte està més avançat que mai
» Escepticisme entre els veïns i l’oposició: “L’Hospitalet, per a quan?”
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SEGURETAT4La Guàrdia Urba-
na ha llençat per error a les es-
combraries un radar valorat en
18.000 euros. Des de mitjans de
desembre de l’any passat, els
agents no poden fer controls de
velocitat perquè l’aparell que
tenien es va extraviar mentre fe-
ien una mudança, segons ha
avançat El Sumari.

Els agents guardaven el ra-
dar, adquirit l’any passat, en
una cambra on també hi havia
més material de trànsit, però
durant un trasllat el van llençar
a les escombraries “sense que
ningú se n’adonés”, han confir-
mat fonts de l’Ajuntament.

El consistori ha confirmat
que el radar està perdut i que ja
han començat els tràmits per ad-
quirir-ne un altre. Han afegit que
s’ha iniciat una inspecció inter-
na per esclarir els fets i que s’ha
obert un expedient al comanda-
ment responsable que, per ara,
encara no està resolt. Des del sin-
dicat SPL-CME parlen de “des-
organització” al cos.

De fet, el sindicat fa temps
que denuncia les condicions de
feina dels agents, a més d’algu-
nes mancances laborals que ge-
neren, tal com denuncien, que
no es pugui atendre la seguretat
degudament. 

Sense anar més lluny, aques-
tes reivindicacions es van tornar
a sentir al Ple del febrer, que va
viure moments de tensió per
les protestes del SPL-CME que
van obligar a suspendre la sessió
durant una mitja hora. 

TENSIÓ AL PLE
Els integrants de la protesta van
mostrar el seu rebuig a la gestió
del tinent d’alcaldia de Segure-
tat, José Castro, mentre pre-
sentava el balanç del Pla Local de
Seguretat. A més, van demanar
la seva dimissió i la de Ramon
Dosaigues, actual cap del cos.
Els intercanvis de retrets entre
Castro i els agents van apujar de

to fins al punt d’haver de sus-
pendre el Ple. Es va reprendre un
cop els manifestants van marxar. 

Des de l’oposició, sobretot el
PP i Ciutadans, van ser crítics
amb la gestió de Castro. En res-
posta, el tinent d’alcaldia va acu-
sar PP i Cs de ser “portaveus” del
sindicat SPL-CME i ha assegurat
que les seves crítiques són “pur
tacticisme polític”. Per la seva
banda, ERC i els comuns van de-
manar millores que afavoreixin
la percepció de seguretat, com
ara arreglar la il·luminació en se-
gons quins punts de la ciutat,
crear més zones verdes o posar
en marxa projectes socials que
combatin la pobresa i l’exclusió.

El cos no pot fer controls de velocitat des del desembre. Foto: Ajuntament

La Guàrdia Urbana llença per
error un radar de 18.000 euros

ENTITATS4L’associació Sumem
ha anunciat la seva dissolució,
després d’una dècada lluitant
pels drets de les persones amb
diversitat funcional i a favor de
l’accessibilitat universal. Així ho
va indicar a mitjans de febrer el
fundador de l’entitat, Arturo
Portela, en un comunicat a les
xarxes. “Hem decidit acomiadar-
nos com a entitat; tot té el seu ci-
cle i ha arribat l’hora de tancar
una etapa”, comentava. 

TRAJECTÒRIA DILATADA 
La feina de l’entitat ha estat re-
coneguda tant pels represen-
tants polítics com els líders so-
cials de la ciutat, que han la-
mentat la pèrdua d’una associa-
ció que ha treballat al peu del
canó no només per millorar la
vida de les persones amb alguna
classe de discapacitat física o
sensorial, sinó també per qual-
sevol persona que, en un mo-
ment de la seva vida, hagi pogut
veure minvada la seva mobilitat. 

En aquest sentit, destaca la
feina que va portar a terme l’en-
titat fa uns anys denunciant les
bicicletes compartides de Mobi-
ke i l’espai que ocupaven al car-
rer, o bé la manca de zones de
jocs inclusius per a infants amb
diversitat funcional, entre altres. 

L’associació
Sumem anuncia
que es dissol

El programa
d’auxiliars en
anglès se suspèn

EDUCACIÓ4L’empresa que ges-
tiona el projecte municipal de
professors auxiliars en anglès,
una de les iniciatives estrella de
l’alcaldessa, Núria Marín, s’ha
declarat en concurs de creditors.
Per tant, el programa se suspèn
a l’espera de conèixer el futur de
l’empresa encarregada, Caps In-
ternational. Així ho va explicar el
regidor d’Educació, David Qui-
rós, en el programa Aula L’Hde
la televisió pública.

La voluntat de l’Ajuntament,
tal com va dir Quirós, és licitar
un nou contracte i reprendre el
programa d’auxiliars de con-
versa en anglès el pròxim curs.
Aquest programa posa a dispo-
sició dels 34 centres educatius
participants auxiliars de con-
versa nadius que s’encarreguen
de reforçar el nivell dels alumnes
en llengua anglesa.

Foto: Ajuntament
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Sembla tret d’una pel·lícu-
la. Quan algú veu per dins
l’edifici Venus per prime-
ra vegada, es queda en

xoc. Les entrades són fosques, a la
porteria hi ha bústies atrotinades,
inservibles, i Correus té problemes
per deixar-hi les cartes. Les esca-
les ennegrides del replà de l’en-
trada estan il·luminades amb un
focus d’obra que amb prou feines
deixa entreveure què hi ha al pri-
mer pis. Als patis de llum s’hi acu-
mula l’aigua que cau per les parets,
que es filtra pels baixants trencats.
És com si l’edifici plorés. 

Aquest bloc, situat al barri de
la Mina de Sant Adrià de Besòs,
sembla sortit d’una pel·lícula, sí.
Encara que l’afirmació podria en-
tomar-se com una exageració, no
està lluny de la realitat. L’any
2020, Netflix va rodar-hi Cen-
tauro, un thriller d’acció sobre
drogues i curses de motos. Ho re-
corda Paqui Jiménez, una veïna del
bloc que té un bar davant la mola
de ciment i que des de fa anys s’ha
convertit en una de les veus més re-
ivindicatives pel que fa a la demo-
lició de l’edifici i al posterior re-
allotjament del veïnat, que es de-
mana des del 2002 i que hauria
d’arribar en un futur pròxim.
“Netflix va venir a gravar aquí i a
canvi ens va posar bústies noves a
algunes de les porteries”, relata. La
història té un punt al·legòric: allà
on els governs no arriben hi està
entrant l’economia de plataforma. 

La Paqui fa un tour per l’edi-
fici i a cada poques passes s’atura
per mostrar un nou desperfecte.
“Aquí s’ha anat posant pegat so-
bre pegat”, lamenta. Al carrer, la
cosa no canvia. “A la nit surten les
rates de la biblioteca que hi ha aquí
davant”, explica la Paqui, tot de-
mostrant que un article pot can-
viar el significat d’una frase. No hi
ha una llamborda posada al seu
lloc, i caminar, sobretot per a la
gent gran, és una activitat de risc.  

L’edifici Venus no és l’únic a
Sant Adrià que viu una situació si-
milar. Certament, en aquest bloc
s’acumulen altres problemàtiques
de caràcter social. Amb tot, és la
punta de l’iceberg d’una proble-
màtica que en pocs anys podria es-
tendre’s a tota la metròpoli. Un
problema molt greu que amena-
ça el territori i del qual es parla poc.
Què es farà a la regió amb tots els
edificis que estan en mal estat? 

UN GREU PROBLEMA
Les darreres dades del cens de
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) del 2011 revelen que un de
cada 10 edificis a l’àrea metropo-
litana no està en bon estat. El cens,
que es fa cada dècada, determina
que el cas de Sant Adrià és més im-
pactant que la resta, ja que aquí un
de cada cinc habitatges està en mal
estat. Malgrat tot, altres munici-
pis presenten xifres similars. És el
cas de Badia del Vallès, on el 18%
dels edificis no estan en bon estat,
l’Hospitalet (18%), Barcelona
(14%), Santa Coloma (13%) o Sant
Joan Despí (14%). 

En altres ciutats de la regió, la
situació és ben diferent. A Begues,

Tiana, Santa Coloma de Cervelló
o Sant Just, el percentatge d’edifi-
cis en mal estat no supera el 5%. Es
podria inferir, doncs, que hi ha una
relació entre l’estat dels edificis i la
riquesa, ja que aquests darrers
indrets estan per sobre de la mit-
jana de renda disponible a l’àrea
metropolitana, que se situa en els
25.000 euros. D’altra banda, San-
ta Coloma de Gramenet o Badia es-
tan per sota dels 17.000 euros. No
obstant això, en ciutats de rendes
mitjanes com Barcelona o Sant

Joan Despí, el volum d’edificis en
mal estat està relacionat amb l’e-
xistència de zones empobrides.

És el cas del barri de les Planes
de Sant Joan Despí, on el movi-
ment veïnal fa temps que reclama
la millora dels habitatges. Daniel
Frías, integrant de l’associació de
veïns, assenyala que “els pisos te-
nen molt mala qualitat i no com-
pleixen la normativa d’aïllament”.
En el cas de Barcelona, els habi-
tatges més degradats són en bar-
ris com Ciutat Meridiana, on se-

gons Filiberto Bravo, de l’asso-
ciació de veïns, “hi ha pisos que te-
nen més de 50 anys, que no tenen
aigua ni llum, que estan en estat
ruïnós i que tenen façanes a mig
arreglar”. De la mateixa manera,
Ángel Cordero, d’Acció Raval,
afirma que al centre de Barcelona
hi ha edificis que presenten “da-
nys estructurals clars, com esca-
les deteriorades o fissures a les pa-
rets”. “Hi ha pisos amb portes, in-
tèrfons i bústies trencades i patis
de llum plens de brutícia”, afegeix.

És per tot això que l’integrant
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona (FAVB) Juan
Camilo Ramos sentencia que la
manca de reformes en edificis i pi-
sos a la capital catalana i al terri-
tori metropolità “anirà en augment
i tindrà més impacte en certs con-
textos socials”. 

D’ON PLORA LA CRIATURA?
No hi ha un únic motiu que ex-
pliqui la situació de degradació
dels pisos a la metròpoli. De totes

El bloc Venus, situat a la Mina de Sant Adrià de Besòs, és l’exemple més clar d’edifici en estat de degradació a la metròpoli. Foto: Albert Alexandre

A l’àrea metropolitana de Barcelona, un de cada 10 edificis es troba en mal estat.
En alguns municipis del territori, aquest problema encara és pitjor. Parlem amb
veïns per entendre com són els barris en els quals els habitatges són antics i

defectuosos i radiografiar una situació que en el futur només farà que agreujar-se. 

Edificisdecadents: 
unproblemasilenciós
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n Com en el dilema de l’ou i la galli-
na, si parlem de l’estat dels edificis, cal
fer-se la següent pregunta: la droga
fa que els barris es degradin i els edifi-
cis derivin cap a un estat ruïnós o és
en els indrets amb habitatges més
precaris on s’instal·la la droga? No hi
ha una resposta clara per a aquesta
pregunta. Tot i això, en molts dels bar-
ris on hi ha més pisos en estat defi-
cient també hi veiem aflorar el mercat
il·legal de la droga, amb tots els con-
flictes veïnals que això comporta. “A
la tarda, quan tanca la sala de veni-
punció, els carrers s’omplen de drogo-
dependents”, explica Paqui Jiménez,

de la Mina. Ella, que és veïna del bloc
Venus, diu que a l’edifici hi viuen toxi-
còmans. De fet, fa un temps, al terrat
de l’edifici es va instal·lar un grup de
consumidors. “També hem tingut
problemes de persones que punxa-
ven la llum i, sovint, eren plantacions
de marihuana en pisos”, explica. 
Aquest problema és similar al que

relata Carles Sagués, de la Plataforma
Sant Roc Som Badalona. En aquest
barri, fa un temps es van fer famosos
els talls de llum que patien els veïns.
L’alcalde d’aleshores, Xavier García
Albiol, va responsabilitzar-ne les
plantacions de marihuana que hi ha
al barri, obviant les deficiències de la

xarxa elèctrica. Des de l’oposició es va
atacar el líder del PP dient que els
talls es produïen per la manca d’in-
versions. Per a Sagués, tot suma. “Hi
ha pisos amb plantacions que cal per-
seguir, però el percentatge és ínfim
en comparació amb el de famílies
que punxen la llum per necessitat”,
afirma. “Cal separar-ho, però quan un
lloc està malament, plou sobre mullat
i és fàcil que hi aparegui l’abandona-
ment”, reflexiona. “Per atacar el pro-
blema, és imprescindible afrontar la
realitat: amb ingressos de 400 euros
no es poden assumir les despeses de
l’habitatge”, denuncia. 

El cas del Raval de Barcelona és
potser el més complex d’analitzar, ja
que aquí, segons apunta Ángel Cor-
dero, d’Acció Raval, “hi ha una relació
clara entre edificis en mal estat i
punts de venda de droga”. De fet, els
venedors acostumen a instal·lar-se
en els pisos en pitjor estat. “Creiem
que si els traficants s’hi posen és per-
què la propietat no és on hauria de
ser”, assenyala. Per altra banda, afir-
ma que aquests pisos, que poden te-
nir més de 200 anys, no han viscut
pràcticament cap millora. “Les refor-
mes només les fan grans fons d’inver-
sió en edificis de luxe per a estudiants
estrangers o turistes”, conclou. 

El paper de la droga

maneres, barris com les Planes,
Ciutat Meridiana, Sant Roc o la
Mina comparteixen similituds.
La primera, i més evident, és
l’antiguitat dels immobles. L’a-
llargada ombra del franquisme
també enfosqueix aquesta histò-
ria, ja que sobretot a l’extraradi les
cases es van construir als anys 60,
durant l’anomenada època del
desarrollismo. “Les Planes és un
barri antic que es va construir du-
rant els anys 50 i 60 i on es va es-
pecular sense miraments”, la-
menta Frías. “Molts edificis no
compleixen les mesures d’acces-
sibilitat i, per això, no tenen as-
censor”, diu. A més, explica Frías,
aquests edificis es van alçar “com
bolets”, fora de la llei, i per aquest
motiu tenen deficiències estruc-
turals que fan que “a l’estiu hi faci
molta calor i a l’hivern molt fred”. 

Per la seva banda, Filiberto
Bravo, de Ciutat Meridiana, as-
segura que en habitatges tan vells
com els del seu barri i on la man-
ca de rehabilitació ha estat total “el
temps ha anat passant i la deixa-
desa ha degradat els pisos”. Se-
gons el seu parer, tot això s’ha vist
agreujat per  la crisi immobiliària
derivada del crac econòmic del
2009. “Aquí, una tercera part
dels pisos van ser adquirits pels
bancs, molta gent va haver de

marxar i aquests habitatges van
quedar en els llimbs”, afirma.
“Els bancs no fan res per deixar-
los més decents i sovint no pagu-
en les despeses de comunitat”, de-
nuncia. Tampoc hi ajuda que
moltes famílies ocupin els pisos i
no “puguin pagar per arreglar-los”,
considera.  

Així mateix, Carles Sagués,
de la Plataforma Sant Roc Som
Badalona, explica que molts dels
plans públics per millorar aquest
barri vulnerable es van veure atu-
rats per la crisi. “Durant el tripartit,
hi va haver un projecte de reno-
vació a Sant Roc que més tard es
va parar. La meitat del barri va ser
reallotjat en pisos en bon estat,
però l’altra no”, lamenta. 

LES DERIVADES
Una esquerda, una humitat, la
manca d’ascensor, unes parets
de paper de fumar... Tot té con-
seqüències que afecten la vida
de qui viu en un pis amb aques-
tes problemàtiques. En aquest
sentit, donada la situació de crisi
climàtica actual d’augment de les
temperatures extremes, des de
l’Observatori Metropolità de l’Ha-
bitatge de Barcelona (O-HB) aler-
ten que a la ciutat “hi ha un parc
envellit i vulnerable energètica-
ment”. Segons els seus càlculs, un

Sant Adrià de Besòs,
amb construccions 
com el bloc Venus, 
és l’epicentre dels
edificis en mal estat, 
ja que un de cada cinc
es troba en una 
situació preocupant

87% dels edificis van ser constru-
ïts abans del 1980 i, per tant, “ex-
empts de la primera normativa en
matèria d’eficiència energètica
estatal”. Així, el mal estat dels
edificis es veu reflectit en el preu
de la factura. Dit d’una altra ma-
nera, les llars en pitjors condicions
i que sovint es troben en barris
empobrits tindran més problemes
per pagar l’electricitat o el gas
per escalfar-se o refredar-se. Així,
segons l’O-HB, si no hi ha solu-
cions, “un 25% de les llars”  hau-
ran de destinar “més d’un 10%
dels seus ingressos” a pagar les fac-
tures i, per tant, tindran “risc de
pobresa energètica”. 

MANS A L’OBRA
L’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) no és aliena a aquesta
problemàtica i, per aquest motiu,
està intentant posar-hi solucions.
El passat 10 de febrer anunciava
una inversió provinent dels Fons
Next Generation, que ascendia a
més de 100 milions, per rehabili-
tar 13.000 habitatges. “Els fons mi-
lloraran la vida dels municipis i
dels seus veïns”, celebrava el vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, aquell dia.

Per a Juan Camilo Ramos, de
la FAVB, els fons europeus són
“una ajuda, però no seran sufi-

cients, perquè normalment només
van destinats a l’eficiència ener-
gètica”. “No solucionaran el pro-
blema de fons, perquè una reha-
bilitació integral és molt cara”, afe-
geix. Més contundent es mostra
Daniel Frías quan diu que a les
Planes, on el 60% de la població
té més de 65 anys i el 80% dels ha-
bitatges no tenen ascensor, “par-
lar d’eficiència energètica té poc
sentit”. “Ens diuen que els di-
ners es destinaran a aquest tema,
però nosaltres tenim problemes
molt abans que posar plaques
solars”, es queixa. “És com reha-
bilitar la casa per la teulada, per-
què el que és prioritari són els as-
censors”, assevera. 

Sens dubte, la determinació de
l’AMB és necessària i demostra que
l’organisme és conscient d’un pro-
blema poc conegut i prioritari.
Tot i això, la mesura anunciada, en
un territori com el metropolità que
suma 600.000 immobles, no dei-
xa d’entomar-se minsa. Això fa té-
mer el pitjor: davant d’un parc
d’habitatges gegantí que cada any
s’envelleix, poden sorgir nous
Venus? 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Al barri del Raval de
Barcelona hi ha pisos
amb portes, intèrfons 
i bústies trencades,
patis de llum plens de
brutícia i on la manca
de manteniment 
és total

En molts barris amb un parc d'edificis deteriorat 
es detecten punts de venda de droga i pisos 
on es cultiven plantacions de marihuana



línial’H.cat

Centre | Sant Josep

| 14

Març 2023

L’any que es va fundar el Casino
del Centre el país vivia al fil del
desastre, amb la tercera guerra
carlina, la rebel·lió cantonal de la
primera república, una revolta a
Cuba contra el domini colonial i
nombroses tensions obreres i
socials. Corria l’estiu del 1873, i
un grup de pagesos d’aquell
l’Hospitalet de poc més de 3.000
habitants va unir-se per crear un
espai on relacionar-se i fer acti-
vitats d’esbarjo. Cent cinquanta
anys més tard, les parets del
Casino del Centre contemplen
un país i una ciutat que poc te-
nen a veure amb el que es va tro-
bar en néixer. 

Enguany és any d’aniversari,
i és per aquesta raó que l’entitat
hi ha posat el coll per explicar a
la ciutat i al país que el Casino fa
150 anys que és allà, dinamitzant

la vida associativa i cultural del
barri. De fet, el mateix edifici, que
va ser construït el 1874, s’ha ves-
tit de gala amb una reforma de la
façana que ha renovat la cara
d’un bé cultural d’interès local. 

Josep Goyta, president de
l’associació i fill d’una família es-
tretament vinculada al Casino i
a la ciutat –el seu rebesavi, Fran-
cesc Goyta, en va ser alcalde–,
explica a Línia L’H que l’entitat
ha fet un “esforç important” per
rehabilitar l’edifici seguint les di-
rectrius dels tècnics de patri-
moni. “L’edifici el mantenim
nosaltres”, reivindica Goyta. 

PROGRAMA D’ANIVERSARI
Per celebrar el 150è aniversari, el
Casino ha preparat un programa
d’activitats que s’allargarà fins al
setembre, quan se celebrarà un
acte oficial amb representants
polítics, sardanes, concert i ball.
Abans, però, hi ha preparats de-
bats i jornades culturals, com ara
el recital poètic del 18 de març o

el Festival de Primavera del dia 26
de març, que organitza l’Esbart
Dansaire del Casino del Centre. El
dia 15 de març, a més, tindrà lloc
un col·loqui amb experts que
abordaran els reptes de futur de
l’associacionisme cultural. 

Un tema crucial, atès que
Goyta alerta sobre la manca de
relleu generacional a l’associació.
Amb 350 socis, bona part d’ells

vorejant els 60 anys, l’associació
busca fórmules per atraure jo-
vent. Tradicionalment, ho ha fet
a través de seccions com la Co-
ral Elisard Sala, el bàsquet o el
patinatge en línia, molt actiu i
que pot arrossegar, de retruc, els
pares dels infants perquè en-
trin a formar part de la junta. Així
i tot, costa fidelitzar la gent. Per
tot plegat, l’entitat aposta per

“obrir el Casino a la ciutat”, diu
Goyta. Amb tot, aquest espai, que
és al bell mig del recorregut de la
Rambla i que es va salvar d’anar
a terra en ple frenesí urbanístic
durant la segona meitat del segle
XX, continua erigint-se en un
punt de trobada per als veïns,
que ja sigui al bar que hi ha a l’en-
trada des de fa uns anys o a l’ex-
terior, el tenen com un referent. 

El Casino, en una foto a cavall entre els segles XIX i XX. Foto cedida

Francisco J. Rodríguez
CENTRE

Testimoni de la història local
» El Casino del Centre celebra 150 anys amb una façana renovada i un programa farcit d’actes

» L’entitat reivindica la seva tasca cultural i es conjura per adaptar-se als nous temps i atraure el jovent

Educació | Demanen reformes a l’escola Joan Maragall
L’Associació de Famílies d’Alumnes (AFA) de l’escola Joan Maragall reclama 

al consistori que reformi el centre educatiu, que presenta diversos desperfectes 
i manca de manteniment. L’Ajuntament s’ha compromès a fer-ho a l’estiu. 
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FORMACIÓ4Alumnes dels ins-
tituts Santa Eulàlia, Bisbe Be-
renguer, Provençana, Torras i
Bages, de l’Escola d’Art Serra i
Abella i del Centre Municipal de
Formació i Orientació al Treball
(CEMFO) han participat en una
sèrie de trobades destinades a
parlar sobre els secrets digitals,
les notícies falses i el potencial de
la intel·ligència artificial. 

El cicle va tenir lloc al Villa-
ge de l’Hospitalet amb motiu del

Mobile World Congress, que es
va celebrar entre el 27 de febrer
i el 2 de març a la Fira Gran Via. 

Aquestes trobades s’emmar-
quen en l’estratègia L’Hospitalet
6.0, que impulsa l’Ajuntament
per fomentar la transformació
digital i formar la ciutadania
per evitar l’escletxa digital. Les
conferències van estar liderades
per experts en la matèria que van
instruir els alumnes hospita-
lencs sobre les noves tecnologies.

CULTURA4El govern munici-
pal ha anunciat que construirà
una nova biblioteca a Santa Eu-
làlia i una altra a la Florida. Ho
farà d’acord amb el Pla de bi-
blioteques, que determina que el
barri necessita aquest equipa-
ment. D’aquesta manera, el con-
sistori rectifica i anuncia públi-
cament el que l’associació de
veïns Som Santa Eulàlia i diver-
sos col·lectius reclamen des de fa
dos anys, que és que Santa Eu-
làlia no en té prou amb el Bi-
bliomercat i que necessita una
biblioteca pròpiament dita. “El
tancament de la biblioteca de
Santa Eulàlia és una oportunitat
per construir una nova bibliote-
ca al barri, un equipament nou
adaptat a les necessitats actuals
i que ampliï els serveis als veïns”,
argumenten fonts municipals
en un comunicat.

Sigui com sigui, en el seu mo-
ment el govern local va assegu-
rar que el tancament de l’antiga

biblioteca era necessari, ja que
l’edifici no reunia les mínimes
condicions de seguretat i acces-
sibilitat. A més, l’any passat va
posar en marxa un Bibliomercat,
un espai habilitat al mercat que
fa funcions de biblioteca i que no
acaba de convèncer el veïnat. 

Si bé en el seu moment el go-
vern va dir que amb aquest es-
pai el barri en feia prou, ara sem-
bla que l’opinió de l’Ajuntament

ha canviat i reconeix que Santa
Eulàlia necessita una biblioteca.

Tanmateix, l’Ajuntament no
indica cap calendari d’obres ni
n’aporta cap més detall. Des
de l’associació de veïns Som
Santa Eulàlia celebren aquest
canvi d’opinió del consistori
com una “gran victòria” del ve-
ïnat, però reclamen detalls so-
bre la ubicació i el projecte per
al nou equipament.

Una protesta del 2021 en contra del tancament. Foto: Som Santa Eulàlia

L’Ajuntament rectifica i diu ara
que farà una nova biblioteca

El potencial de les noves
tecnologies explicat als joves

URBANISME4Els tècnics del
departament d’Acció Climàtica
de la Generalitat han emès un in-
forme desfavorable al Pla de
Desenvolupament Urbanístic
(PDU) Biopol-Granvia, que està
en fase d’al·legacions. Segons
l’informe, que Acció Climàtica ha
enviat a Territori, hi hauria er-
rors de càlcul en l’estudi am-
biental pel que fa a les emissions
derivades del desenvolupament
del pla urbanístic, i planteja la
necessitat de refer els càlculs
“amb més rigor tècnic”.

Des de l’entitat ecologista La
Saboga assenyalen que aquest
estudi pot suposar el replante-
jament de tot el projecte del
PDU, ja que “de cap manera
s’assoleixen, tal com està plan-
tejat, els objectius de reducció de
gasos d’efecte hivernacle recollits
a la Llei de Canvi Climàtic”. Cal
destacar que l’informe emès per
Acció Climàtica és fruit d’una
al·legació que l’entitat ecologis-
ta va trametre al departament,
en la qual apuntaven a les man-

cances del projecte del PDU en
matèria ambiental.

“NO HI HA MARXA ENRERE”
Tanmateix, fonts municipals
han assegurat a Línia L’H que
l’informe crític d’Acció Climàti-
ca respon a una tramitació “nor-
mal” de qualsevol document ur-
banístic i assenyalen que no pot
fer anar marxa enrere la trami-
tació del PDU Biopol-Granvia.
Amb tot, des del consistori han
expressat que els apunts d’Acció

Climàtica “s’analitzaran amb
detall” i han sortit a defensar l’es-
tudi ambiental del PDU. 

Per la seva banda, des del de-
partament de Territori, que ha
rebut l’informe d’Acció Climàti-
ca, precisen que aquest docu-
ment “no és cap informe pre-
ceptiu” i que es tracta d’una re-
comanació que s’analitzarà per
tal d’incorporar al PDU tot allò
que sigui necessari perquè el
plantejament urbanístic s’ajus-
ti a la normativa ambiental.

Visita del novembre del conseller de Territori, Juli Fernández. Foto: Ajuntament

Detecten errors en l’informe
ambiental del Pla de la Gran Via

Bellvitge | El Gornal

Història | Passejada sobre el patrimoni
La vocalia de patrimoni de l’associació de veïns Som Santa Eulàlia va organitzar
el passat 25 de febrer una passejada divulgativa sobre la història i el patrimoni

del barri, on van participar al voltant d’una trentena de persones.  

Tecnologia | Una eina que millora la vida dels pacients de diàlisi
En el marc del Mobile World Congress, l’hospital de Bellvitge i l’Idibell, en col·laboració 
amb l’Ajuntament i Vodafone, han posat en marxa una eina per facilitar l’experiència 
dels pacients de diàlisi, que poden ser atesos per professionals a través d’una tauleta. 

Una de les trobades del cicle al Village del Mobile. Foto: Ajuntament

ENTITATS4La secció de tennis
taula de l’Alheña ha hagut de
marxar del barri, almenys de
manera temporal. A finals del ge-
ner va haver d’abandonar l’Ins-
titut Bellvitge, on competia des de
feia molts anys. Després de molt
insistir, l’Ajuntament va trobar
una sortida que li ha permès sal-
var la temporada. D’aquesta ma-
nera, l’Alheña ara entrena a l’Ins-
titut Bisbe Berenguer de Santa
Eulàlia i juga al pavelló Juan
Antonio Bastante de Sant Jo-
sep, gràcies a l’acollida del CTT
l’Hospitalet. “Ens han rebut amb
els braços oberts, estem molt

agraïts”, diu Manolo López, res-
ponsable de la secció de tennis
taula de l’Alheña. 

Tanmateix, López avisa que
aquesta solució és un “pegat” i
demana tenir un espai propi on
entrenar i competir, a poder ser
al barri. López també explica que
al pavelló on són ara han de fer
“filigranes” per trobar un forat
per jugar, atesa l’alta ocupació de
l’equipament. “Necessitem una
solució definitiva i de futur”, re-
clama López, que diu que han
proposat a l’Ajuntament dife-
rents espais de Bellvitge on po-
der fer la seva activitat.

El Tennis Taula Alheña
reclama un espai propi al barri

L’Alheña de tennis taula té una forta vinculació amb el barri. Foto: Alheña
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DRETS4Activistes veïnals van
reclamar als ajuntaments que fa-
cilitin els tràmits d’empadro-
nament per a tots els veïns. Ho
van fer el dia 24 de febrer a la seu
de l’Associació de Veïnes i Veïns
de la Florida, amb la participa-
ció d’Omaira Beltrán, de la jun-
ta directiva de la Confederació
d’Associacions Veïnals de Cata-
lunya (CONFAVC), Adam Majó,
director general de Promoció i
Defensa dels Drets Humans i Pe-

dro Luna, membre de l’associa-
ció de veïns del barri. 

Després es va celebrar una
formació sobre l’empadrona-
ment. “No només és un dret de
les persones, sinó també un deu-
re de les administracions, ho diu
la llei”, va assenyalar Luna. “L’A-
juntament de l’Hospitalet és dels
que més traves posa a la gestió de
l’empadronament, i això deixa
una part de la població fora dels
serveis socials”, va afegir.

EQUIPAMENTS4La segona
planta del Mercat de la Florida
acollirà un taller d’innovació de
noves tecnologies, una oficina
d’atenció al ciutadà (OAC) i la
Regidoria del Districte. Així ho
indica el plec de licitació de les
obres per adequar aquest espai
que, fins ara, havia acollit algu-
na exposició i poc més. 

Es tracta d’un lloc llarga-
ment reivindicat per les entitats
del barri per fer-hi un equipa-
ment per al veïnat i les associa-
cions, des que es va inaugurar el
nou edifici del mercat, el 2016.
En aquest sentit, l’Associació de
Veïnes i Veïns fa anys que mos-
tra un cert escepticisme amb
les intencions  de l’Ajuntament
per a aquesta segona planta i
alerta de “falta de locals i espais
per a les entitats” i reclama po-
sar-la a disposició del veïnat. 

Finalment, aquell espai serà
delimitat en tres zones “perfec-
tament diferenciades”, segons

resa la documentació de la lici-
tació. Així, l’oficina d’atenció
ciutadana i la Regidoria s’ub-
icaran a la part que dona a la fa-
çana de l’avinguda Primavera,
per on s’entrarà a la planta. 

Al centre de la planta, per la
seva banda, hi haurà espais “po-
livalents” com una àgora o una
sala immersiva. Per acabar, a la
franja que mira al carrer Sevilla
hi anirà un coworking, zones de
descans i dependències per a la

direcció de l’equipament, que
s’emmarca en el projecte anun-
ciat fa mesos pel consistori, Flo-
rida 6.0, el qual vol fomentar l’ús
de les noves tecnologies al barri. 

Aquest anunci ha agafat per
sorpresa l’associació de veïns,
mentre que ERC recorda que
l’alcaldessa Marín va prometre
consultar el veïnat per decidir els
usos de l’espai. “L’invent aquest
impedirà que el barri disposi
d’un equipament”, critiquen.

El mercat nou va inaugurar-se el 2016. Foto: Arxiu

En marxa el procés per canviar
la segona planta del mercat

Denuncien males pràctiques
amb l’empadronament

LA TORRASSA4Els tècnics estan
estudiant les causes de l’esfon-
drament del vestíbul d’un edifi-
ci al passatge Oliveras de la Tor-
rassa. Ara per ara, es necessita un
georadar per saber exactament
què ha passat. Així i tot, fonts mu-
nicipals expliquen a aquesta pu-
blicació que els tècnics de l’A-
juntament van introduir una cà-
mera per l’esquerda oberta a l’es-
cala de la porteria i van constatar
que hi havia hagut un moviment
de terra a sota. El 3 de març es
van fer uns sondatges  per tenir
més detalls de la situació

Tot va començar la tarda
del diumenge dia 26 de febrer,
quan els bombers van haver de
desallotjar 22 habitatges d’a-
quest edifici en constatar el pe-
rill que suposava per als seus ha-
bitants l’esfondrament de 15
centímetres que hi havia hagut
al vestíbul. Segons va declarar el
president de la comunitat a LH
Digital, el forat  –que havien
detectat dissabte– es va fer més
gran l’endemà diumenge, quan

els bombers van decidir des-
allotjar l’immoble davant del
risc que podia comportar. 

Dos dies després els veïns
van poder tornar a les seves ca-
ses, acompanyats pels bombers,
per recollir les seves pertinences.
Des de l’Ajuntament comenten
que mentre la solució no es re-
solgui, els afectats tenen a la seva

disposició l’alberg municipal Els
Alps, on en un primer moment
es van allotjar una vintena de ve-
ïns. Malgrat haver coincidit l’in-
cident amb la forta baixada de
temperatures, fonts municipals
asseguren que l’alberg ha pogut
donar servei tant a persones
sensesostre com al veïnat del
passatge Oliveras. 

El forat obert a l’escala del vestíbul de l’edifici. Foto: Ajuntament

Investiguen l’esfondrament
d’una part d’un bloc de pisos

Collblanc | La Torrassa

Memòria | ‘La Florida és vida’, una pel·lícula del barri
L’associació El Parlante, en el marc del Pla integral de les Planes-Blocs Florida, 

ha posat en marxa un projecte per crear una pel·lícula documental sobre el barri.
La iniciativa es diu La Florida és vida i convida els veïns a participar-hi. 

Protesta | La Rosario no recupera les seves pertinences
Amics i familiars de la Rosario, la dona de 99 anys de la Torrassa que es va quedar
sense les seves pertinences per una ordre judicial de desnonament errònia, 
s’han concentrat a l’Audiència per exigir que es desencalli aquest cas. 

Un moment de la xerrada a la Florida. Foto: AViV Florida

MÚSICA4L’Hospitalet ja té una
nova cançó. L’ha composat el
mític grup Los Diablos i va ser
presentada el 21 de febrer du-
rant el bateig d’uns jardins al
carrer Vallparda amb el nom
d’aquesta banda, que va néixer
els anys 60 a Collblanc-la Tor-
rassa. Es diu Som de l’Hospi-
talet i destaca l’esperit acollidor
i de barri de la ciutat. 

“Som de l’Hospitalet / ciutat
d’acollida / on hi ha molta vida
/ i molt bona gent”, resa la tor-
nada de la cançó, que va ser in-

terpretada per la banda con-
juntament amb l’alcaldessa, Nú-
ria Marín, i la regidora del Dis-
tricte, Olga Gómez, durant la
descoberta de la placa dels Jar-
dins de Los Diablos. 

El grup, que des del primer
moment en què es va saber la
notícia que batejarien aquest
espai amb el seu nom ha ex-
pressat la seva alegria i gratitud,
va animar els presents a ballar i
cantar una cançó que s’uneix a la
llista de temes que canten les ala-
bances de la ciutat.

Los Diablos dediquen 
una cançó a l’Hospitalet

Los Diablos amb l’alcaldessa cantant la nova cançó. Foto: Ajuntament
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“Hi ha qui creu que la teva pas-
sió és sempre lineal i sense alts
i baixos, i no és veritat. Per ex-
emple, en la meva última etapa
al CB Mollet m’exigia tant a mi
mateix que, per molt que esti-
gués a gust en un grup
excel·lent, no acabava de gaudir,
i a principis d’aquesta tempo-
rada me’n vaig anar”, confessa
Sergi Tell (Barcelona, 2000).
Mesos abans, ja havia tingut
dubtes sobre si renovar o no, i,
en part, ho va fer perquè els
seus companys el van animar
perquè continués.

El barceloní tenia clar que
necessitava respirar, ordenar i
gestionar les seves idees i emo-
cions, i se sentia “cremat” del
bàsquet. “També estava bus-
cant un lloc per fer les pràcti-
ques d’Enginyeria Industrial i
volia temps per pensar i per a
mi”, reconeix Tell, a qui Albert
Montalvo i Raül Verano, amb
qui havia coincidit al CEJ l’Hos-
pitalet, el van convidar a entre-
nar-se amb el CB Roser barce-
loní. També va parlar amb Juan
Hereza, l’entrenador.

Després d’unes quantes set-
manes exercitant-se amb el
grup, Tell es va reconciliar amb
el bàsquet i es va adaptar a l’e-
quip. Com és normal, el nou
base del CB Roser, que va de-
butar el passat 12 de novembre
amb 8 punts, 4 rebots i 4 assis-
tències en la victòria per 65-61
contra el CB Igualada, acumu-
lava moltes preguntes sense

resposta. Com encaixaria en un
equip amb els papers ja esta-
blerts i amb la temporada co-
mençada? Quin seria el seu rol?

“Quan arriba algú nou a un
grup, l’equip canvia una mica, i
jo aquí hi encaixo molt bé per-
què ens encanta el ritme alt i el
joc ràpid. Una proposta en què,
a vegades, es desordena una
mica el joc i jo soc un base molt
pur que mai ha destacat per l’a-
notació i sí per la direcció i l’or-
dre”, enraona el barceloní, que

va començar a jugar a bàsquet al
Col·legi Jesús-Maria Sant Ger-
vasi, on durant un temps el va
compaginar amb el futbol 7.

La seva cosina Marta Soler,
a qui anava a veure jugar al CEJ
l’Hospitalet, va ser clau per-
què se centrés en l’esport de la
cistella. “Ma mare em recorda
de tant en tant que un dia, a la
grada, li vaig dir que jo de gran
volia jugar a bàsquet”, confessa
l’entrevistat, que a quart de
Primària va fer una espècie de
proves al JAC Sants.

CARLOS FLORES, LITOS
Un curs més tard ja va defensar
la samarreta del conjunt sant-
senc, on el va dirigir Carlos
Flores, Litos, un tècnic a qui ad-
mira i sempre li agrairà haver
estat el seu tutor i guia: “En Li-
tos va confiar en mi des del

principi i em va fer créixer en
els primers moments. Va esta-
blir la base del meu bàsquet”.

Després encetaria la seva
etapa al CEJ l’Hospitalet, que
considera el seu club de forma-
ció: “Va ser una experiència ex-

cel·lent i és on millor vaig jugar
i més vaig créixer”. El seu últim
any de júnior el va passar al Bas-
ket Almeda, “un club molt fa-
miliar i acollidor on hi ha un vin-
cle extraordinari entre la grada
i l’equip, i sents l’alè del públic”.

Tell va debutar a Lliga EBA en
la seva segona etapa al JAC
Sants. “Entre cometes, em va
resultar força fàcil adaptar-me
al canvi de categoria perquè
érem un equip molt jove i està-
vem dirigits per Albert Gómez,
un tècnic a qui li agrada formar
jugadors”, exposa.

LA GESTIÓ DEL CAP
El seu penúltim equip ha estat un
CB Mollet on va coincidir amb
jugadors “molt més veterans” i
on ha après “a gestionar millor el
cap”. “Quan ets jove, sols ser
molt més dèbil mentalment per-
què et falta experiència i si t’au-
tofrustres tant després d’un mal
partit, tens molts números per-
què el següent sigui semblant. El
cap marca la diferència en una
competició com la LEB Plata”,
defensa Tell, que en aquella ex-
periència va millorar molt en la
direcció i el joc sense pilota.

MÉS LLIBERTAT
El joc de l’equip, però, era lent
i l’entrevistat intentava adaptar-
s’hi, tot i que sentia i veia que el
seu rendiment “no era el mateix
que si fos ràpid”. Al llarg de la
seva carrera molta gent li ha dit
que se li nota molt quan s’ho
passa bé a la pista. Una emoció
que no pot dissimular. “Si gau-
deixes, ets sents més lliure, i va
arribar un moment en què no
tenia il·lusió pel bàsquet. Ara, al
CB Roser, estic encantat i vaig
als entrenaments molt a gust.
Per a mi el bàsquet és una afi-
ció que he de fruir al màxim i
que no s’ha de convertir en una
obligació”, conclou.

Toni Delgado
LES PLANES

Les decisions de Sergi Tell
» L'exjugador del CEJ l'Hospitalet va arribar al CB Roser amb el curs ja començat i des del CB Mollet
» “Si gaudeixes, et sents més lliure, i va arribar un moment en què no tenia il·lusió pel bàsquet”, reconeix 

Sergi Tell, base del CB Roser. Foto: Núria Granja

“Hi ha qui creu que la
teva passió és sempre
lineal i sense alts 
i baixos, i no és cert”, diu

Futbol | El CE l’Hospitalet rep la UE Sant Andreu                                                                   
El conjunt d’Hèctor Simón rebrà el pròxim diumenge 12 de març la UE Sant Andreu,

en partit corresponent a la 24a jornada del grup cinquè de la Tercera RFEF. El CE
l’Hospitalet no té més marge d’error si vol millorar posicions en la classificació.
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Viu en línia

Joe Keller i Steve Deever són dos antics
socis d’una fàbrica de peces d’avions que,
a la Segona Guerra Mundial, va servir pe-
ces defectuoses i va provocar la mort de
soldats. Deever ho va pagar amb la pre-
só i Keller va quedar lliure i es va enriquir.
Els fills respectius desencadenaran les trà-
giques conseqüències de la catàstrofe.

Al Teatre Lliure de Montjuïc.

Teatre

Tots eren fills meus
Arthur Miller

La Maria, el nom artístic de la valenciana
Maria Bartomeu, ha debutat amb l’àlbum
L’Assumpció (Propaganda pel Fet!). Aques-
ta jove cantant es va fer viral el 2021 amb
un vídeo en el qual cantava una cançó an-
tiga i popular d’Alcàsser, Arranquen viny-
es. Amb el seu primer disc, la Maria ofe-
reix “una irresistible proposta d’evolució
del cant valencià”, segons la discogràfica.

Música

A la ciutat de les mòmies, la princesa Ne-
fer i en Thut es veuen obligats a casar-se
contra la seva voluntat. Si en Thut perd
l’anell reial, rebrà un fort càstig. Men-
trestant, al nostre món, Lord Carnaby fa
una excavació arqueològica i troba...
l’anell reial. Així, en Thut i la Nefer, jun-
tament amb altres acompanyants, visi-
taran el món actual per recuperar-lo.

Pelis i sèries

Momias
Juan Jesús García Galocha

L’Assumpció
La Maria

Festival Zero
La sisena edició del Festival Zero ja està en marxa. Des del
24 de febrer i fins al 26 de març, els teatres de cinc muni-
cipis metropolitans acolliran quatre espectacles i diverses

activitats complementàries pensats amb l’objectiu d’a-
traure públic que no té el costum d’anar al teatre habitu-
alment. Els escenaris d’aquesta proposta cultural supra-
municipal seran el Teatre Despí de Sant Joan Despí, el

Teatre Núria Espert de Sant Andreu de la Barca, el Teatre
Municipal Cooperativa de Barberà del Vallès, el Teatre Cla-

vé de Tordera i el Teatre Auditori de Barberà del Vallès. 

Si no us sona el nom de Cristina BanBan (el Prat
de Llobregat, 1987), no patiu: és cert que per al

públic general encara és una desconeguda, però
probablement d’ara endavant en sentireu a par-

lar. Aquesta pintora pratenca de 35 anys fa
temps que triomfa a Nova York i també és reco-

neguda arreu d’Europa dins del món de l’art.
Aquest any, la seva obra ha aterrat a Espanya,

concretament a la fira Arco de Madrid. Hi ha qui
diu que BanBan i les seves pintures abstractes,

que mostren sobretot cossos femenins nus abs-
tractes, han estat la gran revelació de l’edició

d’enguany d’Arco. La mateixa artista ha recone-
gut que la seva participació en aquest esdeveni-
ment li fa una il·lusió especial. “Molt feliç d’expo-
sar a Espanya. Ens veiem aviat, Madrid!”, deia a

Instagram dies abans que arribés el gran dia. Ara
deu estar paint l’èxit rotund que ha tingut.

C R I S T I N A  B A N B A NQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una pintora reconeguda
S’ha donat a conèixer a Nova York i arreu d’Europa

Famosos

Triomfar a Arco
Enguany ha estat un dels grans reclams de la fira madrilenya

El món de l’art l’admira
Els entesos valoren l’obra d’aquesta artista pratenca

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A les protagonistes d’aquesta novel·la,
nascudes durant la dictadura, no els dei-
xen desplegar el seu talent. Però elles plan-
ten cara i no s’acoquinen davant de res ni
ningú. I amb sororitat i alegria, defugen
la gàbia domèstica, mantenen la pulsió
artística, s’atreveixen al més impensable
per l’amor d’un fill, lideren les lluites ve-
ïnals i descobreixen el feminisme.

Llibres

Les nostres mares
Gemma Ruiz Palà

|Catan
Els fans del mític joc de taula Catan poden gaudir ara de la seva versió

en videojoc. Ja disponible per a Play Station 4 i 5, i Xbox One i Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DIABETIS

L’esquizofrènia augmenta un 54% la mortalitat 
en pacients amb malalties cardiovasculars

CONDUCTA

DEPRESSIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT MENTAL

Es parla molt de la vinculació entre trastorns mentals i físics,
però amb poc rigor, a conseqüència de la manca de dades
contrastades. Ara, un estudi liderat pel King’s College Lon-

don i publicat a la revista World Psychiatry revela que els tras-
torns de l’estat de l’ànim, com la depressió, són un factor de risc
important per a diverses malalties. La depressió, per exemple,
augmenta un 184% el risc de mortalitat en els diabètics, un 44%
en els pacients amb insuficiència cardíaca i un 41% en els afec-
tats per insuficiència renal. També augmenta un 111% el risc de
demència en els pacients amb diabetis.  

En l’estudi, elaborat a partir del contrast de 20.000 articles
potencialment rellevants, hi ha participat el Dr. Joaquim Raduà,
cap del grup Imatge dels trastorns relacionats amb l'estat d'à-
nim i l'ansietat de l’IDIBAPS, investigador del CIBERSAM i profes-
sor associat de la Universitat de Barcelona. Per a ell, “la preven-
ció adreçada a detectar de forma precoç trastorns, com l’abús
d’alcohol, la depressió o l’esquizofrènia, podria reduir la incidèn-
cia de diversos esdeveniments adversos en persones amb ma-
lalties cardiovasculars, càncer o diabetis”.

La depressió perjudica el cor

Una reducció en els casos de depressió podria evitar 
el 27% de les morts en pacients amb diabetis

Les claus

A banda dels factors biològics, els trastorns mentals 
són la causa de conductes que multipliquen el risc 

La depressió també agreuja la situació 
dels pacients d’infarts de miocardi i d’insuficiència renal
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